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UDKAST TIL TALE

til brug for besvarelsen af samrådsspørgsmål A, § 11 

til aktstykke 105

fra Folketingets Finansudvalg den 7. juni 2016

Aktstykke 105

Aktstykke om tilførsel på 86,5 mio. kr. til merudgifter 

som følge af ekstraordinære indsatser i 

grænseområderne

§ 11 Samrådsspørgsmål A:

”Vil ministeren redegøre nærmere for omfanget af og 

udgifterne til driften af aktuelt ubenyttede faciliteter, 

der finansieres via aktstykket?”

Spørgsmålene er stillet efter ønske fra Benny 

Engelbrecht (S).
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[Indledning]

Jeg er blevet bedt om at redegøre for omfanget af og 

udgifterne til driften af de faciliteter, der finansieres via 

aktstykket, og som aktuelt ikke benyttes. Jeg går ud fra, 

at spørgeren her tænker på modtagecentrene med 

teltlejre i Søgårdlejren i Sønderjylland og på 

Vordingborg kaserne på Sydsjælland.

[Baggrunden for modtagecentrene]

Lad mig starte med at sige, at det er vigtigt for 

regeringen, at Danmark ikke igen oplever de kaotiske 

situationer, som vi så tilbage i september 2015. Det er 

derfor afgørende, at Danmark er bedst muligt rustet til 

at håndtere en situation, hvor der på kort tid kommer et 

stort antal flygtninge og migranter til landet. 

Derfor blev modtagecentrene etableret i slutningen af 

2015. Politiet kan i modtagecentrene – hvis situationen 

tilsiger det – tilbageholde flygtninge og migranter, indtil 

der er klarhed over, hvem de er, og hvad de vil i 

Danmark. 

Formålet med modtagecentrene er altså at gennemføre 

politiets indledende registrering og sagsbehandling i ro 

og orden. 

[Omkostninger forbundet med modtagecentrene]

I dag står modtagecentrene klar med telte, men logistik i 

forhold til bl.a. bespisning og sundhedsfaciliteter vil 

først skulle etableres, når modtagecentrene tages i brug. 
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Centrene forventes – uden ibrugtagning – at medføre 

driftsudgifter for 24 mio. kr. årligt til leje og drift af 

faciliteterne. Omkostningerne knytter sig bl.a. til husleje 

og leje af arealer, hegn og øvrige faciliteter samt varme 

og andre løbende driftsomkostninger. Skønnet for 

driftsudgifterne er baseret på de udgifter, som politiet 

indtil nu har afholdt. Det er disse udgifter – med 

halvårseffekt – der søges finansieret ved aktstykket.

Dertil kommer etableringsudgifter på i alt ca. 6 mio. kr. 

i 2015 og 2016 samt udgifter i regi af 

Forsvarsministeriet, som ikke søges finansieret ved 

aktstykket.

Jeg kan godt forstå, at man studser over, at der bruges 

penge til noget, som ikke umiddelbart bliver brugt. Men 

det er jo beredskabets natur, at man forbereder sig bedst 

muligt på de udfordringer, der kan opstå. For gør man 

ikke det, risikerer man, at udfordringerne – hvis de 

materialiserer sig – bliver endnu sværere at håndtere. 

Heldigvis har der endnu ikke vist sig behov for at tage 

modtagecentrene i brug. For det ville jo betyde, at der 

på kort tid kom et meget stort antal flygtninge og 

migranter til landet. 

Tak.
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